

This narrative history of a Residential School was researched and produced by the Government of Canada as part of its response to litigation and the Indian Residential Schools Settlement Agreement. The National Centre for Truth and Reconciliation has not verified the content of this document. It is provided here for reference purposes only. Documented incidents of sexual and physical abuse are based on the documentary record and do not take into account survivor testimony.



You are welcome to contact the NCTR if you wish to add, comment on, or challenge any versions of the history presented herein.

Seven Islands (Sept-Îles) Indian Residential School School Narrative

This School Narrative summarizes documents that provide an overview of the history and administration of the school.

NAME OF SCHOOL and VARIANTS

Seven Islands (Sept-Îles) Indian Residential School
[SIR-000001, SIR-000008, NCA-008916a]

Seven Islands (Sept-Îles) Student Residence
[NCA-001448, NCA-015502, NCA-015511]

Notre-Dame Residence
[AIR-000168a, SIR-000065a]

Maliotenam Indian Residential School
[SIR-000195]

Maliotenam Indian Student Residence
[NCA-008938b, SIR-000194]

CHRONOLOGICAL HISTORY

- | | |
|------|--|
| 1949 | Authorization to establish a combined day and Residential School at Seven Islands. [SIR-000001] |
| 1951 | Seven Islands IRS cannot secure a full quota of students. The classrooms are occupied by day school pupils. [SIR-000008] |
| 1952 | Seven Islands IRS officially opened in September 1952. [SIR-000046, IMR-000368] |
| 1954 | Construction of a new day school. [SIR-000025, SIR- 000025a, SIR-000046] |
| 1960 | Request for staff residence, classrooms, gymnasium, hostel. [SIR-000046] |
| 1961 | Pupils from IRS above 7 grade attend the non-Indian schools at Sept-Iles and return to the residential school in the evening to sleep. [NCA- |

017077]

- 1962 An operational agreement between Indianescom and the federal government was signed. [SIR-000194b]
- The Quebec Regional Superintendent of Indian Schools recommends that the children be transported to Public Schools after grade five. He also recommends that the terminal class for girls be abolished, like that of the boys. [SIR-000238]
- Band Council approves that all children from the Old Reserve attend the public school at Sept-Iles. [SIR-000238]
- 1966 The Residential School is gradually becoming a hostel. Only high school students from other reserves are accepted. [BAX-000910]
- 1969 April 1, the government took over from the churches in managing residential schools. [NCA-015502, SIR-000268]
- 1971 Seven Islands IRS closes in July 1971.
[NCA-001448, NCA-015502, NCA-015511]
- Agreement signed with Band Councils and DIAND to use the Student Residence as a day school. [NCA-001482, SIR-000193]

MANAGEMENT OF SCHOOL

Dates managed by Church

- 1951-1962 The school is administered by the Missionary Oblates of Mary Immaculate with the assistance of Les Soeurs de Notre Dames Auxiliatrice.
[AIR-000168a, c, IMR-000368, SIR-000008]
- 1962-1969 Agreement between the Federal Government and INDIANESCOM (Indian Eskimo Commission) to manage Seven Islands IRS.
[NCA-015502, SIR-000194b]

Dates managed by Government

- 1969-1971 From April 1, 1969 to July 1971, the Student Residence was managed by the Federal Government. [SIR-000268]

Dates taken over by province

1971 The Government of Quebec intends to build a new student residence at Sept-Iles. Discussion in progress for the future of the Seven Islands Student Residence. [NCA-001448]

SCHOOL BUILDINGS

Date of original building

1951 The Construction of the IRS is completed in September 1951. [SIR-000008]

Dates owned by Crown

1952 Seven Islands IRS is a government-owned school. [SIR-000001]

Date turned over to Band

1971 Transfer of 8 classes from the Day school to the Student Residence has been approved by DIAND and the Band Council. [NCA-001482, NCA-001484]

Final disposition

1973 Band Council Resolution requesting the complete demolition of the IRS. [SIR-000089c]

LAND

Location

The old Seven Islands reserve (known as "Old Reserve") is located near the city of Seven Islands. The Seven Islands IRS is located on the new reserve about 7 to 12 miles from the city of Seven Islands. [BAX-000910, IMR-000368]

PHOTOS, PLANS and OTHER MEDIA

Plans of interior and exterior of Seven Islands IRS appear on the following documents: SIR-000043, SIR-000044, SIR-000069, SIR-000069a

GENERAL ENROLLMENT STATISTICS OVER TIME

Year	September	December	March	June
1952/53	200	175		
1953/54			166	
1954/55	104			
1955/56				
1956/57				
1957/58				157
1958/59				
1959/60		161		
1960/61	178	178	180	179
1961/62		175	147	142
1962/63	116	119	112	110
1963/64	141	143	138	133
1964/65	141	137	141	127
1965/66	142	140	122	119
1966/67	129	130	133	130
1967/68	152	131	123	118
1968/69	97	99	95	91
1969/70	126	119	109	102
1970/71	81	80	75	69
1971/72				

STUDENTS FROM OTHER RESERVES

Pupils were drawn from the following reserves, bands or regions: Bersimis, Fort Chimo, La Romaine, Mingan, Natashquan, Schefferville, Seven Islands (Old and New Reserve), St-Augustine and Les Escoumins.

[IMR-000368, NCA-015511, SIR-000001, SIR-000046, NCA-015511]

RELIGIOUS GROUPS

Oblates of Mary Immaculate (OMI) [AIR-000168a,c, IMR-000368, SIR-000008]

Les Soeurs de Notre-Dame Auxiliatrice / Sisters of Our Lady Auxiliatrix [IMR-000368]

WRITTEN AGREEMENTS

- 1955 Statement of power and Resolution of Provincial Council (OMI) approving agreement for the management of Seven Islands IRS. [AIR-000168, AIR-000168a, c]
- 1962 Agreement between the Federal Government and INDIANESCOM (Indian Eskimo Commission) to manage Seven Islands IRS. [SIR-000194b]
- 1962 Federal Government entered into an agreement with the Seven Islands School Commission to provide accommodation for 175 Indian students in the Seven Islands public schools. [BAX-000910]
- 1969-70 Chaplaincy Contract [NCA-008916b-c]
- 1970-71 Chaplaincy Contract [NCA-008938b-c]
- 1971 Agreement signed with Band Councils and DIAND to use the Student Residence as a day school. [BAX-000913, NCA-001482]

DOCUMENTS REFERRING TO SCHOOL INCIDENTS

Incidents (Physical)

- 1961 Complaint of physical abuse at Seven Islands IRS. [SIR-000050a]
- 1965 Student attacks supervisor and night watchman. [SIR-000195, SIR-000195a-d]

CONVICTIONS

To date, we are unaware of any convictions for abuse at Seven Islands IRS or of any convicted abusers present at the school.

ADDITIONAL INFORMATION

- 1956 A measles epidemic that lasts from December 1955 to February 1956. [NCA-015540]

PRINCIPALS/ADMINISTRATORS

Name	Position	Tenure
Rev. Léo Laurin	Principal/Administrator	1952-71

Research completed: May 27, 2005

Research updated: July 4, 2005

Pensionnat indien de Sept-Îles

Récit

Cet exposé résume les documents qui fournissent un aperçu de l'histoire et de l'administration de l'école.

NOM DU PENSIONNAT et VARIANTES

Pensionnat indien de Sept-Îles (Seven Islands)
[SIR-000001, SIR-000008, NCA-008916a]

Résidence pour étudiants de Sept-Îles (Seven Islands)
[NCA-001448, NCA-015502, NCA-015511]

Résidence Notre-Dame
[AIR-000168a, SIR-000065a]

Pensionnat de Maliotenam
[SIR-000195]

Résidence des étudiants indiens de Maliotenam
[NCA-008938b, SIR-000194]

HISTOIRE CHRONOLOGIQUE

- 1949 On obtient l'autorisation d'établir une école de jour et un pensionnat combinés à Sept-Îles. [SIR-000001]
- 1951 Le pensionnat indien de Sept-Îles ne peut obtenir un contingent complet d'élèves. On utilise les salles de classes pour les étudiants de jour. [SIR-000008]
- 1952 Le pensionnat indien de Sept-Îles ouvre officiellement ses portes en septembre 1952.
[SIR-000046, IMR-000368]
- 1954 Construction d'une nouvelle école de jour.
[SIR-000025, SIR-000025a, SIR-000046]
- 1960 Demande pour obtenir: une résidence pour le personnel, des classes, un gymnase et une résidence. [SIR-000046]
- 1961 Les élèves du pensionnat indien qui ont terminé la septième année fréquentent les écoles non-indiennes à Sept-Îles et reviennent au pensionnat le soir pour dormir. [NCA-017077]
- 1962 Une entente est conclue entre le gouvernement fédéral et la Commission Oblate

des Indiens et Eskimaux (INDIANESCOM). [SIR-000194b]

Le surintendant québécois régional des écoles indiennes recommande que les enfants soient transportés vers les écoles publiques après la cinquième année. Il suggère aussi d'abolir la classe terminale pour les filles, celle des garçons a déjà été abolie. [SIR-000238]

Le conseil de bande donne son approbation pour que tous les enfants de l'ancienne réserve puissent dorénavant fréquenter l'école publique à Sept-Îles. [SIR-000238]

1966 Le pensionnat indien devient graduellement une résidence. Seuls les étudiants du niveau secondaire provenant d'autres réserves y sont acceptés. [BAX-000910]

1971 Le pensionnat indien de Sept-Îles ferme ses portes en juillet 1971. [NCA-001448, NCA-015502, NCA-015511]

Une entente est signée avec les conseils de bande et le Ministère des affaires indiennes et du nord canadien (MAINC) pour utiliser la résidence des étudiants comme école de jour. [NCA-001482, SIR-000193]

GESTION DU PENSIONNAT

Dates de gestion par l'Église

1951-1962 Les Missionnaires Oblats de Marie Immaculée gèrent le pensionnat. Ils sont aidés par les Soeurs de Notre-Dame Auxiliatrice. [AIR-000168a, c, IMR-000368, SIR-000008]

1962-1969 Entente entre le gouvernement fédéral et la Commission Oblate des Indiens et Eskimaux (INDIANESCOM) pour la gestion du pensionnat de Sept-Îles. [NCA-015502, SIR-000194b]

Dates de gestion par le gouvernement fédéral

1969-1971 Du 1^{er} avril 1969 à juillet 1971, le pensionnat est géré par le gouvernement fédéral. [SIR-000268]

Dates de gestion par la province

1971 Le gouvernement du Québec a l'intention de bâtir une nouvelle résidence pour les étudiants à Sept-Îles. On entreprend des discussions pour décider de l'avenir de la Résidence pour étudiants de Sept-Îles. [NCA-001448]

EDIFICES SCOLAIRES

Date de construction originale de l'édifice

1951 La construction du pensionnat indien est terminée en septembre 1951. [SIR-000008]

Date à laquelle la Couronne devient propriétaire

1952 Le pensionnat indien de Sept-Îles devient la propriété de la Couronne. [SIR-000001]

Date à laquelle le conseil de bande devient propriétaire

1971 Le ministère du MAINC et le conseil de bande approuvent le transfert de huit classes de l'école de jour vers la Résidence des étudiants. [NCA-001482, NCA-001484]

Aliénation finale

1973 Une Résolution du conseil de bande demande qu'on démolisse le pensionnat indien au complet. [SIR-000089c]

TERRAIN

Emplacement

L'ancienne réserve de Sept-Îles (connue sous le nom « Ancienne réserve ») est située près de la ville de Sept-Îles. Le pensionnat indien est situé sur la nouvelle réserve qui se trouve à environ 7 à 12 milles de la ville de Sept-Îles. [BAX-000910, IMR-000368]

PHOTOS, PLANS et AUTRES MÉDIAS

Plans de l'intérieur et de l'extérieur du pensionnat indien de Sept-Îles [SIR-000043, SIR-000044, SIR-000069, SIR-000069a]

STATISTIQUES GÉNÉRALES D'INSCRIPTION AU FIL DU TEMPS

Année	Septembre	Décembre	Mars	Juin
1952-1953	200	175		
1953-1954			166	
1954-1955	104			

1955-1956				
1956-1957				
1957-1958				157
1958-1959				
1959-1960		161		
1960-1961	178	178	180	179
1961-1962		175	147	142
1962-1963	116	119	112	110
1963-1964	141	143	138	133
1964-1965	141	137	141	127
1965-1966	142	140	122	119
1966-1967	129	130	133	130
1967-1968	152	131	123	118
1968-1969	97	99	95	91
1969-1970	126	119	109	102
1970-1971	81	80	75	69
1971-1972				

ÉTUDIANTS QUI PROVIENNENT D'AUTRES RÉSERVES

Les élèves proviennent des réserves, des bandes ou des régions suivantes: Bersimis, Fort Chimo (Kuujuaq), La Romaine, Mingan, Natashquan, Schefferville, Sept-Îles (ancienne et nouvelle réserve), St-Augustine et Les Escoumins. [IMR-000368, NCA-015511, SIR-000001, SIR-000046, NCA-015511]

GROUPES RELIGIEUX

Les Missionnaires Oblats de Marie Immaculée (O.M.I.) [AIR-000168a,c, IMR-000368, SIR-000008]

Les Soeurs de Notre-Dame Auxiliatrice [IMR-000368]

ENTENTES ÉCRITES

- 1955 Énoncé de pouvoirs et Résolution du conseil provincial des Oblats qui approuve l'entente relative à la gestion du pensionnat indien de Sept-Îles. [AIR-000168, AIR-000168a, c]
- 1962 Entente conclue entre le gouvernement fédéral et la Commission Oblate des Indiens et Esquimaux (INDIANESCOM) pour gérer le pensionnat indien de Sept-Îles. [SIR-000194b]
- 1962 Le gouvernement fédéral conclut une entente avec la Commission des pensionnats de Sept-Îles pour offrir l'hébergement à 175 étudiants indiens dans les écoles publiques de Sept-Îles. [BAX-000910]
- 1969-1970 Contrat d'aumônerie. [NCA-008916b-c]
- 1970-1971 Contrat d'aumônerie. [NCA-008938b-c]
- 1971 Entente signée avec les conseils de bandes et le MAINC dans le but d'utiliser les résidences des étudiants en tant qu'école de jour. [BAX-000913, NCA-001482]

DOCUMENTS RELATIFS AUX INCIDENTS SURVENUS A L'ECOLE

Incidents (Physique)

- 1961 Plainte relative à des incidents de mauvais traitements dans le pensionnat indien de Sept-Îles. [SIR-000050a]
- 1965 Un étudiant attaque un superviseur et un gardien de nuit. [SIR-000195, SIR-000195a-d]

CONDAMNATIONS

A ce jour, nous ne connaissons aucune condamnation pour mauvais traitements au PI de Sept-Îles ni d'agresseur condamné présent à l'école.

INFORMATION SUPPLÉMENTAIRE

- 1956 Il y a une épidémie de rougeole qui dure de décembre 1955 à février 1956. [NCA-015540]

DIRECTEURS/ADMINISTRATEURS

Nom	Poste	En fonction
Révérénd Léo Laurin	Directeur/administrateur	de 1952 à 1971

Fin de la recherche : le 27 mai 2005

Mise à jour: le 7 juillet 2005

The original school narrative document produced by Canada also contains a number of records that have been separated pending review.



National Centre for
Truth and Reconciliation
UNIVERSITY OF MANITOBA